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روز گذش�ته دكت�ر 

مهران   ابراهيميان
  گزارش    یک

محمدباقر نوبخت در 
جم�ع خبرن�گاران 
اقتص�ادي حاض�ر ش�د ت�ا از ي�ك س�و ب�ه 
دس�تاوردهاي برجام از طري�ق برهان خلف 
بپردازد و از سوي ديگر قانوني بودن انتصاب 
مديرعامل صندوق توسعه ملي و انتزاع دوباره 
ام�ور اداري را از معاونت�ش توجي�ه كن�د. 
نوبخت معاون برنامه ري��زي و نظارت راهبردي 
در نشست خبري »تش��ريح لايحه اصلاح قانون 
بودجه سال 1395، برنامه ششم توسعه و اقتصاد 
مقاومتي« تصري��ح كرد: لايحه اص��لاح بودجه 
سال 95 و برنامه ششم توسعه ذيل سپهر اقتصاد 
مقاومتي طرح شده است. معاون رئيس جمهور 
با اشاره به اينكه بعد از برجام حدود 5/1 ميليارد 
دلار سرمايه خارجي جذب ش��ده است، گفت: 
با افزايش فروش نفت از يك ميليون بش��كه به 
2 ميليون بشكه در روز موفق شديم حقوق ها، پول 

گندم و هزينه هاي جاري را پرداخت كنيم. 
وي درباره جدا ش��دن وظايف اداري از معاونت 
زير مجموعه اش مسئوليت سنگين نحوه توزيع 
بودجه را دلي��ل اصلي عنوان ك��رد و گفت: اين 
تصميم به اصرار من از زمس��تان سال قبل كليد 
خورده بود و ترديد نكنيد كه اين كار خير و مبارك 
است. نوبخت در ادامه گفت: رصد فعاليت ها در 

چارچوب اقتصاد مقاومتي متولي ندارد.
     1/7 ميليارد دلار بود نه 40 ميليون 

رئيس س��ازمان برنامه و بودجه با اشاره به بحث 

پرداخت ۴۰۰ ميليون دلار از سوي امريكايي ها 
گفت: رقم دقيق اين پرداخت 1/7 ميليارد دلار بود 
و بسياري از مطالبات داخل كشور از همين رقم 
پرداخت شد، البته بايد توجه داشت كه ما معطل 

آزاد شدن پول هاي بلوكه  شده نيستيم. 
وي با تأكيد دوباره بر تحقق پيش بيني 5 درصدي 
نرخ رشد افزود: رشد اقتصادي بهار سال جاري تا 
امروز قطعي نش��ده و احتمالاً هفته آينده اعلام 
مي شود. س��خنگوي دولت با اش��اره به تصويب 
سياس��ت هاي كلي ابلاغي رهب��ر معظم انقلاب 
تأكيد كرد: با توجه به اينكه اين سياس��ت ها در 
جهت ارتقاي رشد اقتصادي است، قاعدتاً اقدامات 
انجام شده بايد در رشد اقتصادي نمايان شود اما 
زمانبر خواهد بود. رئيس سازمان برنامه و بودجه 
با اشاره به تأخير در پرداخت مطالبات كشاورزان 
گفت: كش��اورزان تأخير در پرداخت ها را دليل 
بي توجهي دولت ندانند، ما قدردان آنها هستيم 
كه موفق ش��دند اين ميزان توليد داشته باشند، 
همين مقدار كه تاكنون گندم خريداري كرده ايم 

كشور را از واردات بي نياز مي كند. 
نوبخ��ت افزود: در س��ال هاي گذش��ته به دليل 
اهميت اي��ن موض��وع 3 ميلي��ارد دلار از منابع 
صندوق توسعه ملي براي خريد و ذخيره گندم 
اس��تفاده كرديم. س��خنگوي دولت با اشاره به 
افزايش س��رمايه گذاري خارجي به عنوان يكي 
از دس��تاوردهاي برجام، از مواض��ع مقام معظم 
رهبري در مذاكرات هسته اي تقدير كرد. رئيس 
سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: از بزرگ ترين 

تحريم ها، تحري��م صنعت نفت بود، دش��منان 
توانستند با زورگويي ميزان صادرات كشور را به 

يك ميليون بشكه در روز تقليل دهند. 
    فضاي پسابرجام 

وي افزود: اولين اقدام دول��ت اين بود كه جلوي 
كاهش م��داوم ص��ادرات نفت را گرف��ت. امروز 
2 ميليون و 568هزار بش��كه نفت در روز صادر 
مي ش��ود كه هزينه هاي جاري كش��ور از جمله 
خريد گندم و... با همين تدبير پرداخت مي شود. 
وي درباره رقم سرمايه گذاري خارجي در فضاي 
پسابرجام در كشور گفت: تعداد پروژه هاي سال 
93 كه موفق ش��ديم از طريق س��رمايه گذاري 
مستقيم خارجي انجام دهيم تنها 92۰ ميليون 
دلار بود، اين عدد در سال 9۴ به 6 ميليارد و 711 

ميليون دلار براي 63 پروژه افزايش يافت. 
نوبخت افزود: در س��ال جاري تا نيمه مردادماه، 
28 پ��روژه به ارزش ح��دود 2/3 ميلي��ارد دلار 
در بخش ه��اي حم��ل و نق��ل، گردش��گري، 
خودروس��ازي، بازياف��ت، كش��اورزي و صنايع 

غذايي سرمايه گذاري شده است. 
وي تصريح كرد: در س��ه ماهه پاياني سال 9۴، 
28 طرح به مبلغ 2 ميليارد و 793 ميليون دلار 
تأمين مالي شد، در حالي كه تا پايان نيمه مرداد 
سال جاري 38 پروژه به ارزش 2 ميليارد و 295 
ميلي��ون دلار از طريق س��رمايه گذاري خارجي 
تأمين مالي شده است. جمع تأمين مالي خارجي 
پروژه ها بعد از اجرا شدن برجام 61 پروژه به مبلغ 

5 ميليارد و 168 ميليون دلار است. 

وي همچنين گفت: رتبه كش��ور در مؤسسه اي 
كه رتب��ه اعتباري كش��ورها را تعيين مي كند از 
رتبه 7 به 6 بهبود پيدا كرده و پيش بيني مي شود 
اين رتبه بعد از ماه ژانويه )احتمالاً منظور ايشان 
بعد از انتخابات رياست جمهوري امريكا( نيز يك 

رتبه كاهش يابد. 
   بن  بست يك وزارتخانه در مسائل مالي 

وي ادامه داد: ربع قرن اس��ت كه در برنامه نويسي 
فعال هستم اما دشواري در نحوه تخصيص منابع 
است كه با توجه به محدوديت ها بايد پاسخ دهيم 
و در همين راستا روز گذشته يك وزير و معاون به 
حياط سازمان آمدند كه نشان از به بن بست رسيدن 

آن وزارتخانه در مباحث مالي و تخصصي است. 
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه گفت: اين روزها 
يك كمپين ب��ه راه افتاده كه دولت قرار اس��ت 
در برنامه شش��م پرداخ��ت بازنشس��تگي را به 
جاي مبناي دو سال آخر خدمت پنج سال آخر 
خدمت قرار دهد تا به اين ترتيب حقوق پرداختي 
بازنشستگي كاهش يابد. اين موارد كذب محض 
است. رئيس س��ازمان برنامه و بودجه همچنين 
گفت: با توجه به اينكه حقوق بازنشستگان ناكافي 
است و از طرفي با وجود قانون هاي متعدد درباره 
بازنشستگي كه باعث ش��ده نوعي بي عدالتي و 
تبعيض ش��كل بگيرد، تصميم داري��م همه اين 

موارد را اصلاح كنيم. 
وي اف��زود: در صفحه 165 لايحه برنامه شش��م 
توسعه براي عادلانه و انگيزشي و متناسب كردن 
پرداخت بازنشس��تگان با شاغلان و رفع تبعيض 
در حقوق بازنشستگان س��نوات مختلف تصريح 
مش��خص وجود دارد.  نوبخت با اش��اره به اينكه 
برخي بر اين باورند دولت بايد نصف كارمندان خود 
را بيرون بيندازد و پ��ول كارمندان مازاد را صرف 
مس��ائل عمراني كند، گفت: نظرات كارشناسي 
مختلفي مطرح مي ش��ود اما آنچه مه��م و قابل 
استناد لايحه هاي دولت است كه بحث استخدام 
در برنامه ششم توس��عه وجود دارد و پيش بيني 
شده به ازاي خروج هر پنج نفر يك نفر استخدام 
خواهد شد. وي در رابطه با پرداخت بدهي دولت 
به سيستم بانكي و پيمانكاران تصريح كرد: دولت 
پولي ندارد كه خوش حس��اب باشد و اينكه بانك 
زورش به دولت نمي رسد، اما مي تواند پيمانكار را 
زندان كند، به دليل آن است كه از دولت طلبكار 

بوده و به نظام بانكي بدهكار است. 
معاون رئيس جمهور در پاس��خ به سؤال ديگري 
مبني بر اينكه گفته مي ش��ود، بار مالي تس��عير 
ن��رخ ارز در اصلاحيه بودجه س��ال 95 بر دوش 
مردم قرار خواهد گرفت، عنوان ك��رد: بار مالي 
زماني روي دوش مردم بود كه ارز از هزار تومان 
به 3 هزار و 5۰۰ تومان رس��يد و بار مالي را روي 
دوش مردم گذاش��ت، اين موضوع دوباره انجام 
نخواهد شد. اگر ارز تك نرخي شود، قطعاً نرخ آن 
از آنچه در بازار ارز است، كمتر خواهد شد و كالاها 

ارزان تر مي شود.

 علت اصرار
براي حذف كارت سوخت چيست؟

وزير نفت كه در ابتداي امر موافق حفظ كارت سوخت و كاركردهاي آن 
بود، در چرخشي 18۰ درجه اي منكر كاركردهاي اين سامانه اطلاعاتي 
ارزشمند شد و بر حذف آن تأكيد كرد؛ وي كه در اظهاراتي در شهريور و 
مهرماه 9۴ بر كاركردهاي سامانه هوشمند سوخت و ضرورت حفظ آن 
تأكيد كرده بود، در بهمن ماه 9۴، موضع خود در اين خصوص را كاملًا 

تغيير داد و از مخالفت خود با حفظ كارت سوخت سخن گفت. 
وزير نفت همچنين در بحث اصلاح بودجه سال 95 تقاضاي حذف اين 
طرح مجلس نهم براي حفظ كارت سوخت و عرضه دو نرخي بنزين را 

به مجلس ارائه داده است. 
تقاضاي وزير نفت براي تك نرخي شدن عرضه بنزين در جايگاه هاي 
س��وخت و نابودي كارايي اي��ن كارت در حالي از س��وي وزير نفت و 
مس��ئولان اين وزارتخانه مطرح ش��ده اس��ت كه تاكنون هيچ راهكار 
جايگزين براي كنترل مصرف اين فرآورده نفتي را ارائه نكرده اند. زنگنه 
با بيان عبارتي نادرست كه »براي مردمي كه مصرف معقول دارند نوعي 
آزار است كه بگوييم حتماً با كارت سوخت بنزين مصرف كنند، چراكه 
به طور متوسط مردم از 6۰ ليتر نيز بيشتر مصرف نمي كنند« تلاش دارد 

حقيقت كارت سوخت در كنترل مصرف بنزين را از بين ببرد. 
زنگنه همچنين يكي از دلايل ارائه اين پيش��نهاد را بلااستفاده بودن 
اطلاعات به دست آمده از سامانه هوشمند سوخت مي داند و عقيده دارد 
كه در مدت زمان 8 ساله استفاده از كارت سوخت از اطلاعات به دست 
آمده آن هيچ استفاده اي نشده است. اما سؤالي كه به وجود خواهد آمد 
اين است كه عدم استفاده از اطلاعات با ارزش سامانه هوشمند سوخت 

در وزارت نفت، به معني ناكارآمد بودن اين سامانه است؟
وزير نفت در اظهاراتي عجيب نيز اعلام كرده است كه »بهتر است يك 
چيز به ش��ما بگويم، كاري كه هيچ كس در دنيا انجام نمي دهد و تنها 
ما انجام مي دهيم را بايد به آن شك كنيم و بر عكس كاري كه در همه 
جاي دنيا انجام مي شود را اگر انجام نداديم نيز بايد به آن شك كنيم. 
هيچ كس در دنيا از سامانه هوشمند سوخت اس��تفاده نكرده است.« 
زنگنه در مصاحبه اي ديگر اعلام كرده اس��ت كه كارت س��وخت هيچ 

تاثيري در كنترل مصرف سوخت ندارد. 
علاوه بر وزير نفت، مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي و همچنين مديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي، 
در رابطه با كارت س��وخت، اظهارات ضد و نقيضي داش��ته اند؛عباس 
كاظمي، مديرعامل ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
در ش��هريورماه 9۴ گفته بود: »حفظ كارت هوشمند سوخت به دليل 
پيش بيني آينده مصرف بنزين و برنامه ريزي براي آن مفيد خواهد بود.« 
اما وي پس از گذشت حدود 7 ماه در فروردين 95 گفت: »كارت سوخت 
براي مديريت مصرف، جلوگيري از قاچاق و تضمين امنيت عرضه بنزين 
ارائه ش��د كه در زمان خود طرح موفقي بود. به تدريج با افزايش توليد 
بنزين در داخل و بالا رفتن قيمت ها، قاچاق اين فرآورده نفتي كاهش 
يافت؛ بنابراين ديگر نيازي به عرضه بنزين با استفاده از كارت سوخت 

احساس نمي شد.«
سيدناصر سجادي، مديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
نيز در خردادماه 9۴، با تأكيد بر اينكه سامانه هوشمند به قوت خود باقي 
است، گفته بود: »استفاده از اين سامانه به ما كمك مي كند تا اطلاعات و 
آمار مربوط به سوخت را در كشور جمع آوري و براساس آن، برنامه ريزي 
كنيم.« وی در تيرماه 95 درخصوص اين سامانه گفت: »سياست حفظ 
سامانه هوشمند سوخت بنزين حركت زائدي است كه جز تحميل بار 

مالي بر دولت، تأثيري در جامعه نخواهد داشت.«
تلاش زنگنه و مسئولان وزارت نفت براي نابودي كارت سوخت در حالي 
پيگيري مي شود كه مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، وزارت 
كش��ور، مركز پژوهش هاي مجلس و حتي برخي مديران ارشد وزارت 
نفت، بر ضرورت استفاده از كارت سوخت در عرضه اين فرآورده نفتي 
تأكيد داشته اند. مركز پژوهش هاي مجلس نيز در گزارشي اعلام كرده 
است كه منفعت اقتصادي مستقيم و غيرمستقيم ناشي از اجراي اين 
طرح در مدت 8 س��ال، حدود 1۰۰ ميليارد دلار برآورد شده است كه 
75 ميليارد دلار آن به طور مستقيم ناش��ي از كاهش مصرف و واردات 
بنزين است. حال سؤالي كه مطرح مي شود اين است كه حذف كارت 

سوخت و عدم شفافيت در عرضه آن چه منافعي را به دنبال دارد؟

چينش هاي خانوادگي در يك شركت نفتي 
روابط خانوادگي در يك شركت نفتي موجب بروز نارضايتي هاي فراواني 
ميان كاركنان آن شده است؛ برادر و فرزندان و اقوام دور و نزديك 
به يمن مديريت خانوادگي صاحب س�مت هاي رنگارنگي شده اند. 
به گزارش »جوان«، پس از تغيير و تحولات مديريتي در صنعت نفت 
از سال 92 مديران زيادي به سمت هاي مديريتي منصوب شدند كه در 

نخستين اقدام اقوام خود را بر سفره نفت نشانده اند. 
 مديران جديد اين شركت پس از اطلاع از وجود شركت هاي تابعه كه 
در زمان مديريت قبلي تأسيس شده بودند و بررسي ساير شركت ها كه 
در شركت مادر تحت نظارت آنها سهامدار بودند، به اين نتيجه رسيدند 
كه بسياري از اين شركت ها مي تواند محل ريخت و پاش و گعده هاي 
خانوادگي باشد به طوري كه مديرعامل سابق اين شركت كه هم اكنون 
نيز مديرعامل در سايه آن است، فرزند خود را در يكي از اين شركت هاي 
اقماري ب��ه وظيفه امور خريد و بازرگاني گمارده اس��ت. اين ش��ركت 
اقماري كه كار خريد و لجستيك يك شركت حفاري را بر عهده دارد، از 
زيرمجموعه هاي يكي از شركت هاي تابعه شركت مادر است؛ با توجه به 
آنكه سود ويژه اي در بحث خريد كالا در حوزه حفاري وجود دارد چنين 

حوزه اي بهترين مكان براي معامله های پرسود است. 
جالب تر آنكه يكي از ياران مديرعامل سابق و فعلي نيز برادر خود را به 
شركت »پ. ك« فرستاده تا با همكاري پس��ر دوست خود به تجارت 
كالاهاي نفتي مشغول باشند. اين در حالي است كه شركت مادر مذكور 
قصد دارد در نيمه دوم سال 25 درصد از نيروهاي خود را تعديل كند تا 

مزاحم حقوق هاي نجومي و كاسبي مديرانش نشود. 
نكته ديگر در اين شركت، نقش آفريني فردي جوان به نام »م« است كه 
پيشتر با مديرعامل سابق در شركت »پ« همكار بوده است و يك شبه 
به سمت مديريت شركت »پ. ك« در زيرمجموعه هاي اقماري شركت 
مادر منصوب شد. وي بدون يك روز تجربه فعاليت در حوزه تخصصي 
زنجيره تأمين و لجس��تيك حف��اري، حلقه اصلي زنجي��ره مديران و 
اقوامشان است كه با چيدمان دقيق آنها در بخش هاي مختلف انحصار 

فوق العاده اي را براي تجارت فراهم كرد. 
همچنين يكي از مديران مياني اين ش��ركت، مديريت تيم ورزش��ي 
اين شركت را به برادرزاده خود واگذار كرده است و تمامي امكانات با 
قراردادهاي سنگين را در اختيار وي قرار داده كه همه آن با هماهنگي 
ش��خص مديرعامل بوده اس��ت. اين انتصاب به قدري حاشيه دار بوده 
اس��ت كه كاركنان اين ش��ركت، چنين انتصابي را محل خوبي براي 

پولشويي مي دانند. 
همچنين يكي از مديران بخش مديريت��ي صنعت حفاري نيز به طور 
كامل بخش حفاري يكي از فازهاي پارس جنوبي را به شكل منحصر 
به فردي از آن خود كرده و در بخش خريد كالاها با دوستان مديرعامل 
مشغول به كار و خدمت اس��ت. اين مدير داراي يك شركت فعال در 
حوزه واردات تجهيزات نفتي و حفاري در شمال شهر تهران است كه 
كالاهاي مورد نياز پروژه را با قيمت هاي بالاتر توسط شركت خودش 

تأمين مي كند.

معاون رئيس جمهور مدعی شد رصد فعاليت هاي اقتصاد مقاومتي متولي ندارد

وحید حاجی پور

در حالي كه طبق قانون انتشار و دسترسي آزاد 
به اطلاعات مؤسسات خصوصي و عمومي  بايد 
درگاه اينترنتي خود را به روزرساني كنند انتشار 
اطلاع�ات در مجموعه هاي�ي چون»صن�دوق 
اس�ت.  خ�واب  كش�وري«  بازنشس�تگي 
در حالي نزديك به يكسال از تصويب آيين نامه هاي 
قانون »انتشار و دسترس��ي آزاد به اطلاعات« در 
دولت يازدهم به تصويب رس��يد كه بس��ياري از 
مؤسسات عمومي و خصوصي از انتشار اطلاعات 
در درگاه اينترنتي خ��ود امتناع مي كنند و حتي 
درگاه اينترنتي اين مجموعه ها از ارائه گزارش هاي 

سالانه عملكرد هم امتناع مي كند. 
به گزارش »جوان«، وقتي شهريور ماه سال گذشته 
آخري��ن و مهم ترين آيين نام��ه از آيين نامه هاي 
سه گانه قانون انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات 
هم در هيئت دولت تصويب ش��د، اين تصور در 
بين مردم ايجاد ش��د كه به زودي يك انقلاب در 
اطلاع رساني و شفاف سازي در مؤسسات عمومي 
و خصوصي ايجاد خواهد ش��د، اما متأسفانه در 
حالي كه يكسال از اين موضوع مي گذرد خبري از 
شفاف سازي و اطلاع رساني در برخي از مؤسسات 

خصوصي و دولتي نيست كه نيست. 
   اطلاعات از سال 90 به بعد 

به روز رسانی نشده است
اگر بخواهيم مثالي بزنيم وقتي به درگاه اينترنتي 
مجموع��ه اي چ��ون »صن��دوق بازنشس��تگي 
كشوري« يكي از مجموعه هاي تابعه وزارت كار 
س��ر مي زنيم مي بينيم كه آخرين گزارش هاي 
س��الانه از عملكرد مالي و س��رمايه گذاري های 
اين صندوق مهم مربوط به سال  9۰ است، اين 
در حالي اس��ت كه ما هم اكنون در اواخر نيمه 
ابتدايي س��ال 95 قرار داريم و متأسفانه نه  تنها 
اين صندوق بلكه بسياري از مؤسسات عمومي 
و خصوصي مشمول قانون» انتشار و دسترسي 
آزاد به اطلاعات « از انتش��ار و افشاي اطلاعات 

خودداري مي كنند. 
گفتني اس��ت با مراجعه ب��ه س��امانه اينترنتي 

»صندوق بازنشستگي كش��وري« مي بينيم كه 
هيچ يك از اطلاعات اصل��ي و مهم اين صندوق 
بازنشستگي حس��اس و مهم كشور به روز  رساني 
نش��ده، به طور نمونه اطلاعات مرب��وط به حوزه 
اقتص��اد و س��رمايه گذاري و س��هامداري و 
شركت هاي تابعه اين صندوق كه صندوق مالك 
1۰۰ درصد آن است يا در آن سهم دارد، مربوط 

به سال هاي پيش از سال 88 است. 
صندوق بازنشستگي كشوري، شركت هاي تابعه 
زي��ادي دارد كه يك��ي از آنها ش��ركت بازرگاني 
جبل دماوند صبا )س��هامي خاص( است كه در 
فعاليت هاي بازرگاني است و اين مجموعه ها بايد 
به زودي عملكرد خود را افشا كنند تا مردم ببينند 
اين اموال و دارايي ه��ا تحت مديريت چه افرادي 
قرار دارد و اصلًا عملكرد آنها به چه شكلي است. 

به نظر مي رس��د دولت در ش��هريور ماه س��ال 
گذشته كه خيلي روي »تصويب آيين نامه هاي 
قانون انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات« مانور 
خبري داد و مدعي ش��د دول��ت يازدهم دولتي 
است كه به انتشار و حق دسترس��ي آزاد مردم 

به اطلاعات مؤسسات دولتي و خصوصي اعتقاد 
دارد، چندان پيگير مقوله افش��اي اطلاعات در 
مؤسس��ات خصوصي و دولتي مش��مول قانون 

فوق نبوده است. 
   رانت اطلاعاتی هنوز برقرار است

پيش از اين تصور مي ش��د قانون فوق قرار است 
يك انق��لاب در روابط حاكميت ب��ا مردم برقرار 
كند و حاكميت را پاس��خگو تر  كن��د و حتي در 
سال گذشته كارشناس��ان از اين قانون به عنوان 
يكي از بزرگ ترين گام ها براي پيشگيري از رانت 

اطلاعاتي و فساد اقتصادي هم ياد كردند. 
براس��اس گزارش روزنامه جوان، قانون انتشار و 
دسترسي آزاد به اطلاعات مصوبه مجلس هشتم 
اس��ت اما اجراي آن تا سال گذش��ته كه دولت 
روحان��ي گام اول را براي اجراي آن برداش��ت، 

معطل مانده بود. 
قانون »انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات«كه 
مؤسسات عمومي و خصوصي را ملزم به انتشار 
اطلاعات خود مي كند داراي سه آيين نامه است. 
آيين نامه اول آبان ماه س��ال گذش��ته در جلسه 

هيئت دولت تصويب و براي اجرا به دستگاه هاي 
اجرايي ابلاغ ش��د. در اين آيين نام��ه نحوه ارائه 
اطلاعات از سوي مؤسسات عمومي و خصوصي 

شرح داده شده است. 
براس��اس اين آيين نام��ه مؤسس��ات عمومي و 
خصوصي بايد فرم درخواس��ت اطلاع��ات را در 
درگاه الكترونيكي ك��ه به همين منظور طراحي 
ش��ده اس��ت قرار دهند و به متقاضيان دريافت 
اطلاعات ك��د پيگي��ري دهن��د. آيين نامه دوم 
اي��ن قانون را ك��ه معط��وف به م��اده 18قانون 
دسترس��ي آزاد ب��ه اطلاعات ب��ود 26مردادماه 
اسحاق جهانگيري معاون اول رئيس جمهور به 

دستگاه هاي اجرايي ابلاغ كرد. 
ماده 18قانون انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات 
درباره تشكيل كميسيوني مركب از برخي وزيران 
دولت اس��ت. وظيفه اين كميس��يون نظارت بر 
اجراي قانون انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات 
و رسيدگي به شكايات افراد حقيقي و حقوقي از 
اجرا نكردن قانون است. جلسات اين كميسيون 
هر دو  ماه يك بار تشكيل مي شود و درصورت لزوم 
با نظر رئيس كميسيون يا سه عضو از اعضا، جلسه 

فوق العاده تشكيل خواهد شد. 
دبيرخانه اين كميس��يون موظف اس��ت سالانه 
گزارشي از نحوه اجراي قانون انتشار و دسترسي 
آزاد به اطلاعات ب��راي رئيس جمهور و مجلس 
شوراي اسلامي آماده كند. اگر آيين نامه اجرايي 
و آيين نامه ماده 18را پيكره مياني قانون انتشار 
و دسترسي آزاد به اطلاعات حساب كنيم، ماده 
8 آن نقطه اصلي و مهم ترين بند قانون دسترسي 
آزاد به اطلاعات اس��ت كه دولت در شهريور ماه 

سال 9۴ آن را تصويب كرد. 
ماده 8قانون انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات 
تأكيد دارد: مؤسسه عمومي يا خصوصي بايد به 
درخواست دسترسي به اطلاعات در سريع ترين 
زمان ممكن پاس��خ دهد و در ه��ر صورت زمان 
پاسخ نمي تواند حداكثر بيش از 1۰روز از زمان 

دريافت درخواست باشد.

يك سال از تصويب آيين نامه اجرايي »انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات« گذشت 

هيس! سامانه اينترنتي صندوق بازنشستگي خواب است 
دولت در مورد امتناع مؤسسات دولتي و خصوصي از انتشار اطلاعات به ملت گزارش دهد

 

اظهارات موهوم وزير كار با طعم انتخاباتي 
 آرايش »شستا« براي انتخابات

رياست جمهوري 

ب�ازار اظه�ارات و آماره�اي موه�وم ب�ا نزدي�ك ش�دن ب�ه 
انتخاب�ات رياس�ت جمه�وري ك�ه زودتر از س�ال هاي گذش�ته 
در ارديبهش�ت س�ال 96 برگ�زار می ش�ود، داغ ش�ده اس�ت.

به گ��زارش »جوان«، وزي��ر كار روز گذش��ته در هماي��ش بين المللي 
مهارت آموزي مدعي ش��د ظرف پنج ماه ۴3۰هزار بيمه شده جديد بر 
آمار بيمه ش��دگان تأمين اجتماعي افزوده شده اس��ت و اين رويداد را 
نشان دهنده فرصت هاي شغلي جديد به شمار آورد اما بايد از وزير كار 
سؤال كرد كه ۴3۰ هزار بيمه شده را به منزله ايجاد =۴3۰هزار فرصت 
شغلي جديد به ش��مار مي آورد يا اينكه مثلًا 1۰۰ هزار فرصت شغلي 
ايجاد شده و الباقي دفترچه هاي صادره بيمه به منزله افراد تحت تكفل 
نيروي كاري است كه بيمه پرداخت مي كند و از دفترچه بيمه برخوردار 
شده اند. اظهارات موهوم و ارائه آمارهاي موهوم در حالي كه اين روزها از 
علي ربيعي شنيده مي شود كه جا دارد يك وزير در سخنان و اظهارات 
خود شفافيت و صريح گويي را در دس��تور كار خود داشته باشد تا اين 
تلقي ايجاد نشود كه صدور ۴3۰ هزار دفترچه بيمه به منزله ايجاد همين 
فرصت شغلي در پنج ماه است كه چنين مقوله اي با توجه به ركودي كه 
دولت يازدهم براي مردم ايران و صنايع، كارخانجات و به ويژه بخش هاي 

مختلف توليدي كشور به همراه آورد، غيرممكن است. 
به نظر مي رسد با توجه به ورود اصلاح طلبان دو آتيشه به مجموعه هاي 
تابعه وزارت كار، تع��اون و امور اجتماعي اين مجموعه پيش از س��اير 
بخش ها خود را به مبارزات انتخاباتي رياست جمهوري سال 95 وارد 
مي كند، قرار اس��ت انتخابات رياس��ت جمهوري در ارديبهشت سال 
96 برگزار شود كه حدود 9 ماه به اين انتخابات باقي مانده است. علي 
ربيعي وزير كار در همايش بين المللي مهارت آموزي با وجودي كه تعداد 
دانش آموخته دانشگاهي را ۴ ميليون اعلام داشته و مدعي شده تنها 2۰ 
درصد از رشته ها با رسته هاي شغلي كشور انطباق دارد، كار جدي براي 
بهبود وضعيت اشتغال به ويژه اشتغال تحصيكردگان انجام نداده است. 
ايجاد فرصت هاي شغلي براي تحصيكردگان دانشگاهي آن هم براي ۴تا 
5/5 ميليون نفر يك كار بسيار سخت و طاقت فرسايي است كه كشور تا 
كنون در اين حجم وسيع نتوانسته فرصت شغلي ايجاد كند، حال به جاي 
آنكه وزارت كار اين روزها به فكر توسعه اشتغالزايي باشد، به فكر انتخابات 
رياست جمهوري آتي است كه از ورود عبدالعلي زاده و نوري زاده به بدنه 

»شستا« مي توان اين امر را به خوبي تشخيص داد. 
------------------------------------------------------

 رئيس اتحاديه صنف
مشاوران املاك تهران خبر داد 

شرايط ركودي مسكن همچنان پابرجاست 
رئي�س اتحادي�ه صن�ف مش�اوران ام�لاك ته�ران گف�ت: 
»در پن�ج م�اه نخس�ت س�ال حج�م معام�لات انج�ام گرفت�ه 
مس�كن رو ب�ه رش�د ب�وده ام�ا مي�زان آن ب�ه گون�ه اي نب�وده 
ك�ه بگويي�م ب�ازار مس�كن از رك�ود خ�ارج ش�ده اس�ت.«
حسام عقبايي در مصاحبه با راديو گفت وگو اظهار داشت: »در پنج ماه 
نخست سال حجم معاملات انجام گرفته مسكن رو به رشد بوده اما ميزان 
آن به گونه اي نبوده كه بگوييم بازار مسكن از ركود خارج شده است.« وي 
در خصوص تداوم ركود در بازار مسكن گفت: انتظار داشتيم نمايندگان 

مجلس دهم سريع تر سياست هاي پولي و بانكي را اصلاح كنند. 
رئيس اتحاديه صنف مشاوران املاك تهران با اعلام اينكه بازار مسكن 
فاز خروج از ركود را سپري مي كند به دوران پيش رونق مسكن اشاره 
كرد و افزود: »در اقتصادي كه وابسته به نفت است، بازار مسكن دومين 
عامل در حوزه رشد اقتصادي اس��ت و دولت نيز در بسته اقتصادي به 
عامل دوم يعني مسكن اش��اره داش��ته ولي توفيقي در جهت عبور از 
ركود نداشتيم.« عقبايي گفت: »دولت نتوانست طرح هايي كه در بازار 
مسكن ايجاد رونق كند را تهيه كند و در سال هاي 93 و 9۴ نيز شاهد 
كاهش صدور پروانه هاي ساختماني بوديم.« وي همچنين از تأثير اندك 
تسهيلات بانكي سخن گفت و ادامه داد: »اثرگذاري سياست هاي دولت 
به گونه اي نبود كه بتواند اقتصاد ايران را به تحرك وا دارد و مشاغلي كه 
به حوزه مسكن ارتباط دارد، به تحرك وا داشته شوند.« عقبايي تصريح 
كرد: »دول��ت بايد در حوزه اصلاح ش��رايط پولي و بانك��ي گام بردارد 
كه عامل اصلي در رونق بازار مسكن اس��ت و اميدوار بوديم با انتخاب 
نمايندگان جديد مجل��س اين طرح زودتر صورت گي��رد و اصلاحيه 

سياست هاي پولي و بانكي را به مجلس ارائه دهند.«
------------------------------------------------------

 افزايش عرضه و تسهيل معاملات مرغ 
در بورس كالا 

مدير عامل ش�ركت پش�تيباني امور دام با توصي�ه جدي گرفتن 
عرض�ه محص�ولات كش�اورزي در ب�ورس كالا گف�ت: افزاي�ش 
عرضه و تس�هيل معاملات م�رغ در ب�ورس كالا انجام مي ش�ود. 
عليرضا ولي، مديرعامل شركت پشتيباني امور دام در گفت وگو با فارس 
گفت: امروز وزير جهاد كشاورزي تأكيد ويژه اي بر عرضه محصولات 
اساسي كش��اورزي در بورس كالا دارد كه در همين راستا محصولات 
شركت پشتيباني امور دام به صورت گس��ترده در بورس كالاي ايران 
عرضه مي ش��ود. ولي به عرضه مرغ در بورس كالا اشاره كرد و گفت: 
عرضه مرغ در بورس كالا آغاز ش��ده و رفته رفته حجم عرضه بيشتر و 
شرايط معامله تسهيل مي ش��ود، تا خريداران اصلي اين محصول هم 
به بورس كالا بيايند. اين مقام مس��ئول با بيان اينكه مردم به مصرف 
مرغ منجمد عادت ندارند، گفت: هم كيفيت و هم قيمت مرغ منجمد 
در درجه مطلوبي قرار دارد، بايد فرهنگ سازي در اين حوزه در برنامه 

استان هاي مختلف باشد. 
وي با بيان اينكه بورس كالا بايد در بخش كشاورزي كشور فعال شود 
و همه فعالان از مزيت هاي اين بازار آشنا شوند، گفت: اگر امروز همگي 
كمك كنيم تا پايه هاي معاملات محصولات كشاورزي در بورس كالا 
درست قرار گيرد، طي سال هاي آينده ثمره اين كار را خواهيم ديد، اما 
اگر امروز بخواهيم به همان روش سنتي به مديريت و عرضه محصولات 
بپردازيم، نمي توانيم تحولي مثبت را در حوزه كشاورزي ايجاد كنيم. 
ولي معتقد است، تضمين كيفيت محصولات عرضه شده در بورس كالا 
از مهم ترين مزيت هاي بورس براي خريداران به شمار مي رود كه اين 
محصولات در جريان توليد قرار گرفته و به س��ود منافع كش��ور است. 
مديرعامل شركت پشتيباني امور دام از آغاز معاملات قيمت تضميني 
ذرت از چند هفته آينده خب��ر داد و گفت: ش��فافيت اطلاعات و ارائه 
آمارهاي دقيق در مورد كشاورزان در حوزه اجراي طرح قيمت تضميني 
بس��يار اهميت دارد كه در اين زمينه اقداماتي در حال انجام است. به 
گفته ولي، هم اكنون كيفيت ذرت ايران از محصول اوكرايني بالاتر است 

و بايد سطح كيفي ذرت ايران را به محصول برزيلي برسانيم.
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نوبخت: قيمت دلار تك نرخي از بازار حتماً ارزان تر است


